
رقابت های لیگ قهرمانان آسیا هم مثل تمامی مسابقات 

فوتبال تحت تاثیر شیوع ویروس کرونا قرار گرفت و پس از 

گذشت دوهفته از شروع مرحله گروهی به تعویق افتاد. 

در شـــرق آسیا که منشأ گسترش این ویروس بود، اوضاع 

برگزاری بازی ها نامساعدتر است و برخی تیم ها تنها یک 

بـــازی خود از دور گروهی را برگـــزار کرده اند و حتی تیم 

شانگهای SIPG چین هنوز دیدارهای خود در این مرحله 

را انجام نداده اســـت. حتی گفته می شود ممکن است 

دیدارهـــای این منطقه باز هم به تعویق افتاده و در تاریخ 

جدیدی برگزار شود. در غرب آسیا شرایط کمی بهتر است 

و برنامه ریزی برای انجام ادامه مسابقات به صورت متمرکز و 

با الگویی که اروپایی ها لیگ قهرمانان را در پرتغال برگزار 

کردند، انجام شده است. قرار است ادامه بازی ها در قطر 

انجام شود و تیم ها از دوشنبه آینده در قطر ادامه تورنمنت 

را پیگیری خواهند کرد. درحالی که اکثر رقبای نمایندگان 

ایران سخت مشغول تقویت تیم خود هستند تا باقدرت برای 

حضور در این مسابقات آماده شوند، اما شرایط 4 نماینده 

ایران چندان مساعد نیست و ظاهرا برای موفقیت آنها در 

این رقابت ها باید امیدوار به یک معجزه بود.

اوضاع آشفته آبی ها بدون سرمربی
در گروه اول این مســـابقات استقلال در دو بازی ابتدایی 

خود با یک تساوی و یک شکست شرایط چندان خوبی در 

جدول ندارد و از 4 بازی باقیمانده خود حداقل به سه برد 

نیاز دارد تا شانس صعود به دور بعد را پیدا کند. استقلال 

این روزها به شـــدت درگیر حواشی است و پس از ناکامی 

در فینـــال جام حذفی و جدایـــی فرهاد مجیدی، بدون 

سرمربی مانده است. مدیران باشگاه تلاش دارند تا آندره آ 

استراماچونی را برای بازگشت متقاعد کنند، اما حتی اگر 

مجـــوز عقد قرارداد دوباره بـــا وی را هم دریافت کنند، در 

فاصله یک هفته تا شروع مسابقات، حتی از این مربی که 

دوران موفقی را در این تیم سپری کرده، نمی توان انتظار 

زیادی داشت.

الشرطه عراق دیگر تیم این گروه است که تنها در دیدار 

با اســـتقلال موفق به کسب تک امتیاز در دو بازی خود 

شـــده اســـت. آنها پس از جدایی کرار جاسم، هافبک 

باتجربه خود که ســـابقه بـــازی در تیم های ایرانی را نیز 

دارد، به ســـراغ دو بازیکن آفریقایی رفته اند. کریستین 

اوساگونا که در نیمه دوم فصل قبل پیراهن پرسپولیس 

را به تن می کرد و همچنین ناتان سانکالای زامبیایی دو 

بازیکنی هستند که گفته می شود به زودی به ترکیب این 

تیم اضافه خواهند شد.

الوحده امارات نیز که باوجود تعویق دوباره رقابت های لیگ 

این کشور به دنبال تقویت ترکیب خود است، به تازگی رابین 

کاندو پرتغالی را به ترکیب خود اضافه کرده است. رشید 

ماهر نیز به صورت قرضی از الظفره به این تیم پیوســـته تا 

در لیگ قهرمانان آســـیا به آنها کمـــک کند. الوحده در 

هفته های اخیر مانع محمد را در پســـت مدافع راست به 

خدمت گرفته و حمدان الکمالی نیز از این تیم جدا شده 

است. آنها همچنین مشغول انجام مذاکره با ووک رازوویچ، 

مربی صربستانی الظفره هستند تا او را جانشین مارک فوتا، 

سرمربی هلندی خود کنند. جالب اینکه فوتا حدود 2 ماه 

پیش به این سمت منصوب شد و هنوز در دیدارهای رسمی 

هدایت این تیم را برعهده نداشته است.

الاهلی عربستان صدرنشین این گروه در لیگ این کشور 

شـــرایط حساسی دارد و در هفته پایانی باید برای قطعی 

کردن سهمیه آســـیایی خود در فصل بعد به مصا الرعد 

برود. الاهلی هم اکنون در رده ســـوم جـــدول قرار دارد و 

ولادان میلویویچ، سرمربی این تیم با این بهانه که باشگاه 

نتوانسته خواسته هایش را برآورده کند به دنبال کناره گیری 

از این تیم است. آنها با دراختیار داشتن نفراتی چون عمر 

ســـوما، مارکو مارین و چندین بازیکن ملی پوش یکی از 

مدعیان صعود از گروه یک هستند.

شهر خودرو با مربی کم تجربه
شهر خودرو در نخستین حضور آسیایی خود هر دو مسابقه 

ابتدایی را با شکست پشت سر گذاشت. آنها در این فصل 

چندین بار مربی خود را تغییر دادند و پس از شروع لیگ 

با یحیی گل محمدی، بازی های آسیایی را با سرآسیایی 

ادامه دادند و لیگ را با ســـهراب بختیـــاری زاده به پایان 

بردند. حـــالا برای حضور در ادامه لیگ قهرمانان مهدی 

رحمتی، دروازه بان تیم به عنوان سرمربی جدید این تیم 

مشهدی منصوب شده است. آنها چند بازیکن مهم خود را 

از دست داده اند و در این فاصله کم بعید است بتوانند تیم 

قدرتمندی برای حضور در 4 بازی باقیمانده آسیایی آماده 

کنند. پاختاکور ازبکستان و الهلال عربستان در این گروه 

6 امتیازی و بخت های اصلی صعود به مرحله بعد هستند. 

الهلال امسال شانزدهمین قهرمانی خود در لیگ را جشن 

گرفت و در شرایط خوبی برای حضور در ادامه رقابت های 

آسیایی آماده می شود.

پاختاکور نیز همانند حریف عربستانی خود در لیگ داخلی 

صدرنشین است و با قهرمانی در نیم فصل نخست مهیای 

حضوری موفق در ادامه دیدارهای این گروه است. الاهلی 

امارات نیز به تازگی سومین بازیکن برزیلی خود را به خدمت 

گرفته اســـت. آنها پس از خرید کارلوس ادواردو از الهلال 

عربستان، لئاندرو را نیز به لیست خود اضافه کردند. ازسوی 

دیگر یوسف جابر که در دیدار دوستانه این تیم آسیب دید، 

بین دو تا سه هفته از میادین دور خواهد بود و دیدارهای 

مرحله گروهی را از دست می دهد.

اوضاع آشفته پس از پوکر
پرسپولیس پس از کسب چهارمین قهرمانی خود در لیگ 

خلیج فارس اوضاع چندان مساعدی ندارد و با جدایی چند 

ستاره تاثیرگذار خود ازجمله بیرانوند، علیپور و ترابی کار 

سختی در گروه سوم دارد. شاگردان گل محمدی در گروه 

خود یک امتیازی هســـتند و دو بازی بعدی برابر التعاون 

عربستان می تواند برایشـــان بسیار تعیین کننده باشد. 

التعاون اگرچه هر دو دیدار قبلی خود در این گروه را برده 

و صدرنشین است، اما در لیگ عربستان در رده دوازدهم 

قرار دارد و حتی خطر ســـقوط به دسته پایین تر نیز آنها را 

تهدید می کند. دیدار روز چهارشـــنبه آنها برابر الفیحا در 

هفته پایانی مسابقات برای این تیم بسیار سرنوشت ساز 

خواهـــد بود. آنها برای این دیدار فیلیپ گوویا را به عنوان 

ســـرمربی جدید خود منصوب کردند تا شاید این مربی 

بتواند مانع از سقوط تیم شان شود.

الدوحیل، قهرمان فصل گذشته لیگ قطر در نقل وانتقالات 

اخیر خود مهند علی، مهاجم عراقی خود را به السیلیه قرض 

داد و رامین رضائیان را از الشحانیه به خدمت گرفت. ماریو 

مانزوکیچ نیز از جمع بازیکنان این تیم جدا شد، اما قرارداد 

ادمیلسون، ستاره تاثیرگذار خود را تمدید کردند. الشارجه 

امارات نیز که همانند پرسپولیس یک امتیازی است، برای 

جانشینی جوناتاس، بازیکن برزیلی و مصدوم خود به دنبال 

گزینه ای جدید است. این مهاجم برزیلی دچار پارگی رباط 

صلیبی شده و تا مدت ها قادر به همراهی تیمش نخواهد 

بود. او به تازگی و با قراردادی دوساله به این تیم پیوسته بود 

تا در لیگ قهرمانان آسیا به کمک آنها بیاید.

امید بیشتر به سپاهان
سپاهان با امیر قلعه نویی فصل پرفرازونشیبی را در لیگ 

ایران گذراند و درنهایت از کســـب سهمیه آسیا بازماند. با 

جدایی قلعه نویی، ســـکان هدایت تیم به محرم نویدکیا 

سپرده شد تا این تیم اصفهانی را برای حضوری موفق در 

آســـیا آماده کند. سپاهان تنها تیم ایرانی است که در دو 

بازی ابتدایی خود موفق به کسب پیروزی شده است. با این 

حال آنها با 3 امتیاز در رده سوم گروه قرار دارند. السد قطر 

با هدایت ژاوی در فصل گذشته لیگ این کشور رتبه سوم 

را کسب کرد، اما در این دوره با 4 امتیاز صدرنشین است. 

آنها در مهلت نقل وانتقالات، سانتی کازورلا، ستاره پیشین 

آرسنال و همچنین گیلرمه تورس برزیلی را به ترکیب خود 

اضافه کردند تا با قدرت برای حضور در آسیا مهیا شوند.

النصر عربســـتان، حریف ســـپاهان در دو بازی آتی نیز 

نایب قهرمانی خود در لیگ را قطعی کرده و حالا تمام تمرکز 

خود را به موفقیت در لیگ قهرمانان معطوف کرده است. 

خبر بد برای روی ویتوریا، ســـرمربی این تیم مصدومیت 

نورالدین آمراباط، ستاره مراکشی این تیم است که دچار 

مصدومیت شـــدیدی شده و قادر نیست تیمش را در 

رقابت های آسیایی همراهی کند. العین امارات هم 

پس از شکست در هر دو بازی ابتدایی خود در این 

تورنمنت فرصت خوبی برای تقویت خود داشته و 

حالا با نفرات جدید به دنبال جبران در دیدارهای 

باقی مانده است. آنها به تازگی پیشنهادی 2/5 

میلیون دلاری برای خرید یوری ســـزار، مهاجم 

جوان و برزیلی فلامنگو ارائه کردند که ازسوی این 

باشگاه رد شد.
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مدافعهلندیمنچسترسیتیدرگفتوگوبامیرر

آکه: پیشنهاد سیتی باورنکردنی بود
خطدفاعیمنچسترسیتیدرفصلگذشتهپاشنهآشیلاینتیمبودوعملکرد

ضعیفمدافعاندرطولفصلسببشدخریدیکمدافعجدیدیکیاز

اولویتهایپپگواردیولادرتابستانباشد.اوخیلیسریعسراغناتانآکه،

مدافعفصلپیشبورنموثرفتوباقراردادی41میلیونپوندیاینمدافع

هلندیکهسابقهبازیدرچلسیرادرکارنامهدارد،بهخدمتگرفت.آکهکه

درآکادمیفاینوردرشدکردهوبادرخششدراینتیمراهیچلسیشدپساز

سقوطبههمراهبورنموثحالابهجمعبازیکنانیکیازقدرتهایلیگبرتری

اضافهشدهاستتاشایدبتواندفصلکابوسوارگذشتهرافراموشکند.اودر

گفتوگوبامیرردربارهآیندهاشدرسیتیوچالشجدیدشدراینباشگاه

صحبتکردهکهدرادامهمیخوانید.

پسازچهارســـالحضوردربورنموثوسقوطاینتیمدرفصلقبلباانتقالی

گرانقیمتراهیسیتیشدی.آیامیتوانیتواناییهایترادراینتیماثباتکنی؟

هدف اصلی ام از حضور در سیتی این نبود که بخواهم پاسخ منتقدان را بدهم و ثابت 

کنم که درباره من اشتباه می کنند. پیش از این نشان داده ام که می توانم در بالاترین 

سطح فوتبال بازی کنم و همیشه عاشق چالش های جدید هستم. این را زمانی که از 

هاگو، شهر زادگاهم راهی روتردام شدم تا در آکادمی فاینورد بازی کنم و همچنین وقتی 

وسایلم را جمع کردم تا به چلسی بروم و حضور در لیگ برتر را تجربه کنم، نشان دادم. 

همیشه تلاش کرده ام در بهترین شرایط باشم و دوست داشتم در بالاترین سطح بازی 

کنم. من به توانایی هایم ایمان دارم و می دانم که آماده حضور در تیمی بزرگ همچون 

سیتی هستم. بازی در تیم ملی هلند نیز باعث شده تجربه بیشتری کسب کنم و همیشه 

یکی از رویاهایم بوده است که سرانجام محقق شد. 

سیتیسالپیشهمبهدنبالخریدتوبود.اگرچهبورنموثفصلگذشته65گل

خوردودرنهایتسقوطکرد،اماآنهاهمچنانبهدنبالبهخدمتگرفتنتبودند.

ســـقوط بورنموث واقعا ناراحت کننده بود. تلاش زیادی کردیم تیم را در لیگ برتر نگه 

داریم، اما درنهایت نتوانستیم این ماموریت را به پایان برسانیم. درطول فصل گل های 

زیادی دریافت کردیم و من هم یکی از مدافعان این تیم بودم. به همین دلیل خیلی ها 

عملکرد مرا زیرســـوال بردند و معتقد بودند یکی از مقصران سقوط تیم هستم. از این 

ناکامی تجربه خوبی کسب کردم و همیشه به دنبال این هستم که پیشرفت کنم و در 

سطح بهتری قرار بگیرم. 

ظاهراگواردیولادربارهتوبارونالدکومانهممشـــورتکردهاســـت.وقتیخبر

پیشنهادسیتیراشنیدیچهحسیداشتی؟

واقعا باورم نمی شـــد. به خودم می گفتم آیا این واقعی اســـت یا خواب می بینم. وقتی 

شنیدم که سیتی به دنبال خرید من است واقعا هیجان زده شدم و تصور نمی کردم آنها 

مرا بخواهند. منچسترسیتی یکی از بزرگ ترین تیم های دنیاست و گواردیولا هم یکی 

از بهترین مربیان جهان اســـت. حضور در این باشگاه برایم شبیه رویا بود. در آن زمان 

مکالمه بسیار خوبی با گواردیولا داشتم و ارتباط بسیار خوبی بین ما شکل گرفت. فکر 

می کنم شیوه بازی سیتی کاملا برای من مناسب است. بارها برابر این تیم 

به میدان رفته ام و می دانم که رویارویی با این تیم چقدر دشوار است. 

درنخســـتینروزهایحضورتدرســـیتی،گواردیولابرایت

تمریناتخاصیدرنظرگرفتهبود؟

در روزهای ابتدایی با یک مربی بدنســـاز اختصاصی تمرین 

می کردم. از سوی دیگر به من گفتند که باید برای بازی 

در پست های مختلف خط دفاعی 

آماده باشم و فکر نمی کنم مشکلی 

برای این موضوع داشته باشم. تمام 

تلاشم را برای موفقیت در این باشگاه 

انجـــام می دهـــم و فکر می کنم 

بهترین راه را برای پیشـــرفت در 

لیگ برتر انتخاب کرده ام. 

مصاحبه  روز
سیامک خاجی

  روزنامه نگار

شرایطخاصیکهویروسکرونادرجهانایجادکردهاست،

ورزشهایزیادیراتحتتاثیرقراردادهوحتیالمپیک

2۰2۰توکیـــوراهمباتعویقیکســـالهمواجهکرده،اما

ماندگاریاینویروسونســـاختنواکسنقطعیبرایآن

باعثشـــدهمردمدرسراسردنیابهایننتیجهبرسندکه

بایدزندگیروزمرهخودراباکمیتغییرادامهدهندوورزش

نیزدراینبینتصمیمیمشابهگرفتهاست.

چندیقبلســـتادمبارزهباکرونـــابهبرخیورزشهای

پربرخـــورداجازهداداردوهایخـــودراآغازکنندوبرای

حضوردررقابتهایبرونمرزیبهآمادگیلازمدســـت

پیداکننـــدکهتکواندونیزیکیازایـــنورزشهابودو

حالاملیپوشاناینرشتهورزشیبرایآغازاردوهایشان

لحظهشماریمیکنندتابتوانندبرایرقابتهایجهانی

باآمادگیکافیپابهرقابتهابگذارند.بههمینبهانهبا

رضاایمانزاده،مربیتیمتکواندویدانشگاهآزادهمکلام

شدیمکهماحصلگفتوگویویبا»فرهیختگان«رادر

ادامهمیخوانید.

بالاخرهمجوزبرگزاریاردوهایآمادهســـازیتکواندوهم

صادرشد.بهنظرشماکهباویروسکروناهمدستوپنجه

نرمکردهاید،شرایطبرایآغازاردوهامناسباست؟

من اگر بخواهم در ایـــن خصوص صحبت کنم باید بگویم ما 

نمی توانیم این شرایط را عادی قلمداد و ادعا کنیم توانسته ایم 

تا حدودی به این ویروس غلبه کنیم. ولی به نظر می رســـد این 

ویروس قرار است فعلا با ما همراه باشد و قصد رفتن ندارد. به 

همین دلیل فکر می کنم وقت آن رسیده که ما شرایط را تغییر 

داده و درکنار این ویـــروس زندگی عادی خود را ادامه دهیم. 

ما قطعا با سبک و سیاق قدیم نمی توانیم تمرینات تکواندو را 

برگزار کنیم و باید تغییراتی به وجود بیاوریم که ریسک برگزاری 

تمرینات پایین بیاید. ما در گذشته با 30،40 ورزشکار تمرین 

می کردیم اما مطمئنا در این شـــرایط نمی توانیم با این تعداد 

نفرات تمرینات را برگزار کنیم.

ازکشـــورهاییکهدرتکواندوصاحبنامهســـتندخبر

داریدومیدانیدتصمیمآنهادرشـــرایطکروناییبرای

تکواندوچهبودهاست؟

بله. ما کاملا کشورهای رقیب را آنالیز می کنیم و می دانیم که 

چه شـــرایطی را تجربه می کنند، به طور مثال کره جنوبی لیگ 

کشوری اش را با 100 ورزشکار برگزار کرده، صربستانی ها در 

فضای باز تمرینات خود را دنبال می کنند، در اسپانیا ورزشکاران 

ملی شان با مربیان اختصاصی تمرین می کنند و... به هر صورت 

زندگی در تمام دنیا ادامه دارد و تنها ســـبک زندگی تغییراتی 

داشته است چراکه شاید کروناویروس مثل آنفلوآنزا تا سال ها 

با ما زندگی کند!

ظاهـــرادرکلاهتکواندوهمتغییراتـــیصورتگرفتهو

ماسکهاییبهآناضافهشدهاست.

خب این اتفاق در چند کشور افتاد و ظاهرا طراحان داخلی هم 

این سبک کلاه را طراحی و تولید کرده اند؛ اما اینکه این کلاه ها 

تا چه میزان می تواند به سلامت ورزشکاران برای جلوگیری از 

شیوع ویروس کرونا کمک کند را نمی دانم. احساس من این 

است که حتی اگر این ماسک ها کارآمد باشد هم باید به جای 

30،40 نفر با 7 تا 8 نفر تمرینات را آغاز کنیم.

درنشستســـتادملیمبارزهباکرونابهتیمملیمجوز

فعالیتدادهشد.آیاباشـــگاههاهممیتوانندکارشان

راآغازکنند؟

بله، در نامه ای که به باشگاه دانشگاه آزاد ارسال شد مشخص 

شـــد باشـــگاه ها هم می توانند فعالیت های خود را با رعایت 

پروتکل های بهداشـــتی آغاز کننـــد. ما هم به احتمال زیاد از 

هفتـــه آینده کار خود را برای عقد قرارداد با نفرات فصل آینده 

آغاز می کنیم، البته تمام اینها منوط به این است که فصل آینده 

مسابقات در زمان مقرر برگزار شود.

یعنیفکرمیکنیدبـــاوجودمجوزآغازتمرینات،برای

شروعبازیهامجوزصادرنشود؟

من بعید می دانم این اتفاق بیفتد و احســـاس من این اســـت 

که رقابت های فصل آینده قطعا برگزار می شود و این برگزاری 

به ورزش و ورزشـــکاران کمک ویژه ای می کند و آنها می توانند 

به  لحاظ کیفی خودشان را در سطح بالایی نگه دارند. هرقدر 

برگزاری رقابت ها به تعویق بیفتد ورزشـــکاران ما افت بیشتری 

می کنند. ولی وقتی می توانیم در تکواندو به راحتی پروتکل های 

بهداشتی را رعایت کرد، پس بهتر است بازی ها آغاز شود.

ازوضعیـــتتکواندودردانشـــگاهآزادبگوییدواینکه

برنامهریزیهابرایشـــروعرقابتهاواردوهاانجامشده

است؟

بله. خدا را شـــکر بودجه فصل جدید افزاش پیدا کرده و نگاه 

ویژه ای به رشته تکواندو در دانشگاه آزاد وجود دارد اما با توجه 

به بحران اقتصادی که در کشور ایجاد شده کار برای ورزشکاران 

رشـــته هایی مثل تکواندو سخت شده است. ما در زمان هایی 

که مشکلات اقتصادی کمتر بود با پول قرارداد نمی توانستیم 

زندگی راحتی داشته باشیم و حالا با این بحران های اقتصادی 

کارمان سخت تر هم شـــده است. البته دانشگاه آزاد به اندازه 

تـــوان مالی اش در تکواندو هزینه کـــرده و باید از این بابت از 

مدیرانش تشکر کنیم.

حالابااینوضعیتاقتصادیوبودجهمحدوددانشگاه

آزادامیدیبهکسبسکودررقابتهایآتیوجوددارد؟

درست است که ما در لیگ رقیبانی داریم که بودجه مالی شان 

از دانشـــگاه آزاد هم بهتر است اما ما در دانشگاه آزاد به عنوان 

بازیکن ســـازترین تیم فعالیت می کنیم و مثل گذشته که اکثر 

ملی پوشان تکواندو عضوی از دانشگاه آزاد بوده اند، بازهم این 

راه را ادامه می دهیم و امسال هم نفرات جوان و جویای نام در 

تیم خود به خدمت گرفته ایم و نیم نگاهی هم به سکوهای اول و 

دوم داریم. البته چون چند ملی پوش را از دست داده ایم کارمان 

سخت تر شده اما با تلاش بیشتر به دنبال این هستیم که بتوانیم 

موفقیت هایمان را ادامه دهیم. جا دارد از مدیران دانشـــگاه 

آزاد که همیشه به تکواندو لطف داشته اند و فرصت داده اند تا 

برنامه هایش به سرانجام برسد هم تشکر کنم.

  گفت وگو

ایمانزادهدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:شروعتمریناترابهفالنیکمیگیریم

دانشگاه آزاد در تکواندو نقش سازندگی دارد

بررسیوضعیتنمایندگانایرانورقبایشاندرلیگقهرمانانآسیا

امید به معجزه

آرش محمدی
  روزنامه نگار


